

B 北京蓝皮书

BLUE BOOK OF BEIJING

北京经济发展报告

(2016~2017)

主编 / 杨松

副主编 / 唐勇

ANNUAL REPORT ON ECONOMIC DEVELOPMENT
OF BEIJING (2016-2017)



北京蓝皮书
BLUE BOOK OF
BEIJING

北京经济发展报告 (2016~2017)

ANNUAL REPORT ON ECONOMIC DEVELOPMENT OF BEIJING
(2016-2017)

主 编 / 杨 松
副 主 编 / 唐 勇



社会 科 学 文 献 出 版 社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

北京经济发展报告. 2016 - 2017 / 杨松主编. -- 北京: 社会科学文献出版社, 2017. 6
(北京蓝皮书)
ISBN 978 - 7 - 5201 - 0824 - 9

I. ①北… II. ①杨… III. ①区域经济发展 - 研究报告 - 北京 - 2016 - 2017 IV. ①F127. 1

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2017) 第 107999 号

北京蓝皮书 北京经济发展报告 (2016 ~2017)

主 编 / 杨 松
副 主 编 / 唐 勇

出 版 人 / 谢寿光
项 目 统 筹 / 邓泳红 郑庆寰
责 任 编 辑 / 张 媛

出 版 / 社会科学文献出版社 · 皮书出版分社 (010) 59367127
地 址: 北京市北三环中路甲 29 号院华龙大厦 邮编: 100029
网 址: www. ssap. com. cn

发 行 / 市场营销中心 (010) 59367081 59367090
读 者 服 务 中 心 (010) 59367028

印 装 / 北京季蜂印刷有限公司

规 格 / 开 本: 787mm × 1092mm 1/16
印 张: 22 字 数: 332 千字

版 次 / 2017 年 6 月第 1 版 2017 年 6 月第 1 次印刷
书 号 / ISBN 978 - 7 - 5201 - 0824 - 9
定 价 / 79. 00 元

皮书序列号 / PSN B - 2006 - 054 - 2/8

本书如有印装质量问题, 请与读者服务中心 (010 - 59367028) 联系

 版权所有 翻印必究



权威·前沿·原创

皮书系列为
“十二五”“十三五”国家重点图书出版规划项目

北京蓝皮书编委会

总 编 王学勤

副总编 周 航 许传玺 赵 弘

《北京经济发展报告（2016～2017）》 编 委 会

主 编 杨 松

副主编 唐 勇

委 员 杨 松 唐 勇 魏 巍 丁 军 邓丽姝
刘 薇 王朝华 孙 莉 王 忠 何 珮

主要编撰者简介

杨 松 北京市社会科学院经济所副所长、副研究员，兼任首都环境建设委员会专家团成员、北京市西城区人民政府顾问。长期从事城市经济、贸易经济、经济管理等方面的教学与研究工作。近年来主要研究方向为城市经济、城市治理、市政公用事业市场化等。著有《首都城市公用事业市场化研究——趋势、运营、监管和比较》（中国经济出版社，2010）、《北京市政公用事业特许经营制度创新研究》（知识产权出版社，2012）、《北京建设国际活动聚集之都研究》（知识产权出版社，2012），发表论文60多篇。2012年获北京市第十二届哲学社会科学优秀科研成果二等奖。

唐 勇 经济学博士，北京市社会科学院经济所助理研究员。主要研究方向为宏观经济学和数量经济学。

摘要

《北京经济发展报告（2016～2017）》是以北京市社会科学院经济所的研究人员为核心团队成员，吸收政府部门、科研机构、高等院校等各方面专家、学者共同撰写的关于北京市经济发展、经济形势分析与预测的年度研究报告。

《北京经济发展报告（2016～2017）》对2016年北京市经济发展的整体形势进行了系统分析与回顾，并对2017年经济走势进行了预测与研判；本报告聚焦北京市经济发展中的全局性、战略性和关键领域重点问题，运用定量和定性分析相结合的方法，对北京市经济发展现状、问题、成因进行了深入分析，提出了具有可操作性的对策建议。

《北京经济发展报告（2016～2017）》分总报告、宏观经济篇、战略分析篇、产业发展篇、财政金融篇和区域发展篇。本书对2017年经济形势、重点任务、相关政策等进行了展望、预测和分析，特别就北京供给侧结构性改革、北京全国科技创新中心建设、北京工业和农业发展形势、北京商务服务业、文化创意产业聚集区、首都临空经济、“大众创业、万众创新”和就业形势、财政与金融运行形势、生态环境建设等重点热点问题进行了研究和分析。

总报告是本书的核心内容，共分六个部分：第一部分主要分析北京经济发展面临的国内外环境；第二部分主要对2016年北京经济发展进行了回顾与总结；第三部分运用干中学（Learning By Doing）模型研究北京经济内生增长的动力机制，表明科技创新是北京经济长期增长的关键因素，政府在基础设施以及公共服务上的扩大支出对于经济长期增长也具有明显的帕累托改善效应；第四部分围绕“去产能、去库存、去杠杆、降成本、补短板”总



体要求，分析北京供给侧结构性改革在各领域的主要任务；第五部分研究北京经济增长过程中需要注意解决的几个关键性问题；第六部分对2017年北京经济形势进行展望和预测。

本书认为，2017年北京经济仍面临下行压力，经济增长有所放缓，但全面深化改革将为北京增添动力。2017年北京投资增幅将稳定增长，消费需求增速将有所提升，物价温和上涨，预计全年GDP增速为6.4%左右。

Abstract

Annual Report on Economic Development of Beijing (2016 – 2017) is the latest annual research report about Beijing's economic development, economic analysis and forecasting. The researchers in the Institute of Economics in BASS (Beijing Academy of Social Sciences) are as the core team members, and some scholars who study in government departments, research institutions, universities, and other Institutes in BASS are absorbed in the team.

The book analyzed and reviewed the Beijing overall economic situation in 2016 and forecasted the economic trends in 2017. The Report deeply analyzed the current situation, problem sand causes of economic development of Beijing and put forward some executable suggestions, concentrating on the global, strategic and key issues of Beijing economic development, using a combination of quantitative and qualitative analysis methods.

The book is divided into six parts, which are general report, macroeconomic articles, strategic analysis papers, industry articles, financial market papers and regional development articles. From the content, the book is highly concerned about the economic situation, new tasks and policies of the capital's economic development. More specifically, the key issues in the book include supply side structural reforms , constructing national technological innovation center, the situation of industry and agriculture, the business services, the gathering area of cultural and creative industries, the capital airport economy, the public entrepreneurship and innovation, the employment situation, the fiscal and financial situation, the ecological environment constructing and so on.

The general report is the core content of the book, which is divided into six parts. The first part analyzes the current economic development of Beijing and domestic and international environment. The second part analyzes the Beijing overall economic development situation in 2016. The third part uses the Learning



By Doing model to study the dynamic mechanism of economic growth in Beijing. It shows that technological innovation is the key factor of Beijing's long-term economic growth. The government's expansion of expenditure on infrastructure and public services has obvious Pareto improvement effect to the long run economic growth. The fourth part analyzes the main tasks of Beijing to promote the structural reform of the supply side in various fields around the general requirements of "reducing the production capacity, the inventory, the leverage, and the cost, make up the short board"; The fifth part of the study of Beijing's economic growth process need to pay attention to solve several key issues. The last part is the overall judgment and the forecast for Beijing's economic growth.

The general report believes that in 2017 the Beijing economy growth is still facing downward pressure, the growth rate will slow down a little, but a comprehensive deepening of the reform will add momentum to Beijing. Beijing investment growth will grow steadily, consumer demand growth be improved, prices rose modestly, and GDP growth rate is expected to reach 6.4% around.

目 录



I 总报告

B.1 2016~2017年北京经济形势分析与预测

.....	北京市社会科学院经济形势分析与预测课题组
	执笔人：唐 勇 杨 松 / 001
一	北京经济发展面临的国内外环境 / 002
二	2016 年北京经济形势回顾与分析 / 004
三	北京经济内生增长的决定性因素分析 / 010
四	北京推进供给侧结构性改革分析 / 018
五	北京经济增长过程中需要注意解决的几个问题 / 023
六	2017 年北京经济发展的总体判断和预测 / 028

II 宏观经济篇

B.2 北京市2016年经济发展形势和2017年展望

.....	北京市发展和改革委员会综合处
	执笔人：刘海龙 马彩彩 / 031



- B.3** 2016年北京市经济形势分析及2017年展望 刘岚芳 杨永恒 / 045
B.4 2016年北京市就业形势分析与2017年展望 胡彭辉 / 057

III 战略分析篇

- B.5** 北京全国科技创新中心建设的思考 赵 弘 / 068
B.6 北京供给侧结构性改革面临的形势、主要任务和实施路径研究 杨 松 / 080
B.7 供给侧改革引领下的北京临空经济发展研究 孙 莉 / 104
B.8 北京推动“大众创业、万众创新”的思考 何 芬 杜晓华 / 112
B.9 北京市民诉求变迁与城市治理研究
——基于首都之窗市民来信的文本挖掘 王 忠 钟 瑛 / 125

IV 产业发展篇

- B.10** 北京服务业开放发展的现状与战略思路 邓丽姝 / 138
B.11 北京市商务服务业发展研究 高 庆 / 152
B.12 2016年北京市工业形势分析及2017年展望 邢志俊 / 179
B.13 2016年北京农村经济发展形势分析与未来展望 王朝华 / 190
B.14 京津冀协同发展背景下北京节水农业的发展机遇与对策研究 魏 巍 / 203
B.15 “十三五”时期北京市生态文明建设重点任务研究 刘 瓔 / 215
B.16 北京西北部风口地区生态环境治理体系研究 丁 军 / 226

V 财政金融篇

- B.17** 2016~2017年北京市财政形势分析 庞世辉 / 234



- B.** 18 2016年北京市金融运行形势分析 孙 丹 / 247
B. 19 京津冀协同发展视角下北京建设互联网金融创新中心的
定位及政策路径 何 现 / 261

VI 区域发展篇

- B.** 20 北京市文化创意产业集聚区十年发展评估分析
..... 周 峥 梅 松 奚大龙 / 274
B. 21 北京市高端产业功能区建设发展成效及未来发展趋势
..... 李柏峰 / 287
B. 22 新首钢高端产业综合服务区核心区功能定位细化和产业
选择研究 张 莉 张晨光 刘永强 史 嘉 / 301
B. 23 加快顺义区经济转型升级的思考 刘宪杰 / 315

皮书数据库阅读使用指南

CONTENTS



I General Report

B.1	Analysis & Forecast of Economic Situation in Beijing for 2016-2017	<i>Tang Yong, Yang Song / 001</i>
1.	<i>The Background Analysis of Domestic and International Economic Development</i>	/ 002
2.	<i>Beijing Economic Situation in 2016</i>	/ 004
3.	<i>An Analysis of Determinant Factors of Economic Endogenous Growth in Beijing</i>	/ 010
4.	<i>An Analysis of Promoting the Supply Side of Structural Reform in Beijing</i>	/ 018
5.	<i>Several Issues that We Need to Deal Within the Process of Beijing Economic Growth</i>	/ 023
6.	<i>The Overall Judgment and Forecast of Beijing's Economic Development in 2017</i>	/ 028

II Macroeconomy

B.2	Beijing Economic Development Situation Analysis in 2016 and Outlook for 2017	<i>Liu Hailong, Ma Caicai / 031</i>
------------	---	-------------------------------------

- B.3** An Analysis of Beijing Economic Situation in 2016 and
Outlook for 2017 *Liu Lanfang, Yang Yongheng / 045*
- B.4** An Analysis of Beijing Employment Situation in 2016 and
Outlook for 2017 *Hu Penghui / 057*

III Strategic Analysis

- B.5** The Thinking of Construction of National Technological
Innovation Center in Beijing *Zhao Hong / 068*
- B.6** The Situation, Main Tasks and Implementation Paths of Structural
Reform with Supply Side in Beijing *Yang Song / 080*
- B.7** Research on Beijing's Airport Economic Development under the
Guidance of Supply Side Reform *Sun Li / 104*
- B.8** Reflections on Promoting Public Innovation in Beijing
He Fen, Du Xiaohua / 112
- B.9** Evolution of Citizen Appeal and Urban Governance Research in Beijing
—*Based on the Text Mining of Letters in Official Website of the
Beijing Government* *Wang Zhong, Zhong Ying / 125*

IV Industrial Development

- B.10** The Present Situation and Strategic Thinking of Beijing's
Service Industry *Deng Lishu / 138*
- B.11** The Research on the Development of Business Services in
Beijing *Gao Qing / 152*
- B.12** The Analysis of Industry Situation in 2016 and Outlook for 2017
in Beijing *Xing Zbijun / 179*
- B.13** An Analysis of the Situation of Rural Economic Development in
Beijing in 2016 and Its Prospects *Wang Zhaohua / 190*



- B.14** Study on the Development Opportunity and Countermeasure of Water-saving Agriculture in Beijing under the Background of Beijing-Tianjin-Hebei Cooperation *Wei Wei / 203*
- B.15** A Study on the Key Tasks of the Construction of Ecological Civilization in Beijing during the Thirteenth Five Period *Liu Wei / 215*
- B.16** Study on Ecological Environment Management System in Draught Area of Northwest Beijing *Ding Jun / 226*

V Fiscal & Financial Market

- B.17** The Analysis of the Fiscal Situation in 2016-2017 *Pang Shihui / 234*
- B.18** The Analysis of the Financial Situation in 2016 *Sun Dan / 247*
- B.19** The Orientation and Policy Path of Beijing's Construction of Internet Financial Innovation Center from the Perspective of Beijing-Tianjin-Hebei Cooperation Development *He Yan / 261*

VI Regional Development

- B.20** Analysis and Evaluation on the Ten Year's Development of Cultural and Creative Industry Cluster
Zhou Zheng, Mei Song and Xi Dalong / 274
- B.21** Beijing Function of High-end Industrial District Constrution Development Resultis and Suggestions about the Future *Li Baifeng / 287*
- B.22** Research on the Function Orientation and Industry Selection of Core Area of New Shougang High - end Industry Comprehensive Service Area *Zhang Li, Zhang Chenguang, Liu Yongqiang and Shi Jia / 301*
- B.23** Speed up the Economic Transformation and Upgrading of the Thinking of Shunyi District *Liu Xianjie / 315*

总 报 告



General Report

B. 1

2016 ~2017年北京经济形势分析与预测

北京市社会科学院经济形势分析与预测课题组

执笔人：唐 勇 杨 松 *

摘要：2016 年，世界经济保持低速增长，中国经济增速下滑趋势减缓，增长质量有所提高。在此背景下，北京经济增速稳定，“软着陆”形态初步形成。计量经济学模型检验发现，传统的生产要素物质资本和劳动力均不构成北京经济长期增长的动力，研发投入尤其是研发人员更多参与和自由开放的知识学习环境才是经济长期增长的关键，另外政府在基础设施和公共服务上的扩大支出对于经济长期增长也具有明显的帕累托改善效应。北京经济发展需要着力解决的问题：一是经济

* 唐勇，经济学博士，北京市社会科学院经济所助理研究员，主要研究方向为宏观经济学、经济增长理论；杨松，北京市社会科学院经济所副所长、副研究员，主要研究方向为城市经济、城市治理、市政公用事业市场化等。